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خودروها که ابزار حمل و نقل و جابجایی مردم و خانواده های 
آنها در جاده های کشور هستند باید کاملًا ایمن و قابل اطمینان 
انسان،  سلامتی  و  جان  حفظ  اگر  باشند.  آنان  جان  حفظ  جهت 
کنیم،  سرمایه گذاری  آن  برای  چه  هر  پس  است،  مهم  ما  برای 
نه تنها به هدر نرفته بلکه سود حیاتی داشته و به نفع 85 میلیون 

جمعیت کشور است.
و  کشور  دوم  و  اول  رده  مسئولان  اظهارات  به  بنا  که  موقعی 
قابل  داخل،  تولید  خودروهای  کیفیت  و  امنیت  پلیس،  رئیس 
قبول نیست، چه باید کرد؟ موقعی که با همه تذکرات مسئولان، 
باز »در« بر همان »پاشنه« می چرخد و خودروسازان گوششان 
بدهکار نیست و خودروهای ایمن و باکیفیت متناسب با استاندارد 
جهانی را تولید نمی کنند، چه باید کرد؟ آیا راهی جز بهره مندی 
کشورهای  بین  در  اما  دارد؟  وجود  کشورها  سایر  خودرو  از 
تولیدکننده خودرو، اگر دوباره سراغ چین بروند و حاضر نباشند 
از خودروهای ایمن و باکیفیت ژاپن و کره استفاده کنند، نتیجه، 

همان می شود که تاکنون بوده و اتفاق جدیدی نخواهد افتاد.
چرا مسئولان ذیربط در وزارت صمت، عقربه خرید خودروهای 
وارداتی را از چین به سمت ژاپن و کره و کشورهای اروپایی 
نمی چرخانند و اجازه نمی دهند ملت ایران از بهترین دستاوردهای 
مسافرت های  در  خانواده اش  امنیت  و  جان  حفظ  جهت  بشر 
از  که  نیست  ایران  مردم  حق  آیا  کند؟  استفاده  برون شهری 
خودروهای ایمن و با کیفیت و مدرن بهره ببرد؟ کدام ملتی از 
ملت ایران شایسته تر است که از آنها استفاده کند و چرا ملت 
ایران را سزاوار بهترین ها نمی دانیم؟ چرا به قول خبرگزاری مهر، 
از 5/4 میلیارد دلاری که بانک مرکزی برای حوزه خودرو به 
آن صرف  دلار  میلیون   86 فقط  داده  تخصیص  وزارت صمت 
به  دوباره  بقیه  و  شده  چینی«  عمدتاً  هم  »آن  خودرو  واردات 
رفته  داخلی  ناایمن  و  بی کیفیت  بیشتر خودروهای  تولید  سمت 
واردات  نباید  و  باید  و  قوس  و  کش  سال  یک  از  بعد  است؟ 
خودرو از کشورهای دیگر، به چه نتیجه قابل قبولی رسیده ایم؟ 

انگشت تقصیر را باید به سمت چه کسانی نشانه گرفت؟

 

حق مردم ایران است که خودروهای 
ایمن و با کیفیت داشته باشند

تحلیل این خبر را در ستون »تحلیل خبر« بخوانید

دستور دادستان کل کشور 
درباره اقدام افراد معدود 
در حرمت شکنی شهدای 
حادثه تروریستی کرمان

2

معاون استاندار فارس 

در دیدار با سفیر سریلانکا مطرح کرد؛

گردشگری و میراث فرهنگی 
اولین نقطه مشترک میان 

فارس و سریلانکا 
2

سرهم بندی به جای واردات
۵.۴ میلیارد دلار یا ۸۶ میلیون دلار؟

*بانک مرکزی می گوید که تاکنون ۵.۴ میلیارد دلار برای حوزه خودرو به وزارت 

صمت ارز تخصیص داده اما آمار گمرک نشان می دهد که کمی بیش از ۸۶ میلیون 

دلار صرف واردات خودرو شده است.

*وزارت صمت به جای واردات خودروی کامل از کشورهایی همچون ژاپن و کره که 

هم مشتریان بیشتری در بازار دارد و هم نقش موثرتری در تعدیل قیمت ها در بازار 

آزاد بازی می کند ارز را به مونتاژ خودروهای» چینی « اختصاص می دهد که هم از نظر 

کیفیت جای ابهام دارند و هم قطعاتشان در بازار گران و کمیاب شده است.

1 تحلیل این خبر را در ستون »تحلیل خبر« بخوانید

دکتر محمدمهدی جعفری زاده
تحلیل خبر

دکتر محمدمهدی جعفری زاده
یادداشت 

روز

24

شهردار منطقه دو شیراز خبر داد؛

تعریف ۴ ابر پروژه با کاربری های 
مختلف در سطح منطقه دو شیراز 

رئیس ستاد انتخابات فارس خبر داد؛

تأیید صلاحیت ۶۶۸ نفر در فارس 
رقابت میانگین ۳۷ نفر برای تصدی یک کرسی نمایندگی 

در دهمین ایستگاه بازدیدهای نظارتی مدیریت شهری مجلس شورای اسلامی در فارس

شیراز مطرح شد؛

از کار جهادی تا تحولات عمرانی و خدمات 
شهری در شهرداری منطقه ۷ شیراز 

4

مدیر کل زندان های استان فارس:
نیازمند همکاری خیرین برای آزادی 

۹۲۸ زندانی جرم غیرعمد در زندان های 
فارس هستیم

2

عزم دولت و بانک مرکزی بر اتمام صف 
وام ازدواج تا پایان اسفند

سازمان برنامه و بودجه نیز نشان می دهد که به طور کلی شاکله دولت 
چندان موافق واردات خودرو نیست؛ داوود منظور، رییس سازمان برنامه و 
بودجه بیستم آذرماه گفته بود که »وقتی در داخل کشور ظرفیت تولید ۱.۵ 
میلیون خودرو وجود دارد اختصاص ۲ تا ۳ میلیارد دلار از منابع ارزی کشور 

برای واردات خودرو به صلاح کشور نیست.«
عنوان  بودجه،  و  برنامه  سازمان  معاون  همدانی،  امانی  حمید  نیز  او  از  بعد 
کرده بود که »صف دریافت ارز طوری است که با توجه به اولویت های 
کشور، ارز کمتری به خودرو رسیده و سال بعد هم سیاست مثل امسال است 
و پیش بینی می شود ارز به واردات خودرو تخصیص داده شود، اما تخصیص 

ارز به واردات خودرو بر اساس شرایط ارزی کشور خواهد بود.«
بنابراین عملکرد وزارت صمت و اظهارات متولیان سازمان برنامه و بودجه 
بیانگر این است که سال آینده نیز شاهد روند ورود قطره چکانی واردات 
موافق  ظاهر  در  صمت  وزارت  واقع  بود.در  خواهیم  خارجی  خودروهای 
واردات و در باطن مخالف واردات است اما سازمان برنامه و بودجه ظاهر و 

باطن ساز مخالفت با واردات انبوه خودرو می زند.

پاداش گرانفروشی
نکته دیگر اینکه این میزان از توجه وزارت صمت به توسعه مونتاژ خودرو 
در حالیست که هر از چندگاهی اخباری در مورد گرانفروشی شرکت های 
تعزیرات  سازمان  رئیس  نیز  خبر  آخرین  در  می شود؛  منتشر  مونتاژکار 
تومانی یک شرکت  میلیارد  هزار   ۵ از  بیش  محکومیت  از  خبر  حکومتی 

مونتاژکار به دلیل گرانفروشی داد.
همچنین ۱۶ مهرماه حسین فرهیدزاده رییس سازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولیدکنندگان اعلام کرد که »امسال ۲۴۲ پرونده گرانفروشی خودروسازان 
مونتاژی به ارزش ۱۲۲ میلیارد تومان به سازمان تعزیرات حکومتی ارسال 

شده است.«
بر این اساس، به نظر می رسد ارزی که قرار بود برای واردات خودرو آن هم 
به منظور متناسب سازی شرایط بازار، رقابت پذیری صنعت خودرو، تعدیل 
قیمت ها و… اختصاص یابد صرف مونتاژکاری خودروهای چینی شده است.

این روزها بحث تعیین نرخ تعرفه های پزشکی برای سال آینده مطرح 
است؛ موضوعی که به یک دغدغه مهم میان جامعه پزشکی تبدیل شده و 

نوعی بازی دو دوتا چهارتای تعرفه پزشکی با تورم است.
گروه جامعه ایرنا - تعرفه خدمات درمانی شامل تعرفه معادل قیمت در بازار 
است با این تفاوت که قیمت ها با توجه به عرضه و تقاضا بطور مدام در 
حال تغییر هستند اما تعرفه خدمات پزشکی بدون در نظر گرفتن کارکرد 
و شرایط بازار برای یک دوره ثابت که عموماً یکساله است، بدون تغییر 

باقی می ماند.
هر ساله وزارت بهداشت تعرفه خدمات پزشکی و درمانی را در دو بخش 
دولتی و خصوصی اعلام می کند و تمامی مراکز درمانی موظف به دریافت 
هزینه ها مطابق با تعرفه تعیین شده سالانه هستند هرچند تخلف برخی مراکز 
درمانی و بیمارستان ها از تعرفه های اعلامی قابل کتمان نیست و بارها در 

رسانه ها به اشکال مختلف مطرح شده است.
جراحی،  عمل  یک  داشتن  بر  علاوه  بیمار  یک  کنید  فرض  مثال  طور  به 
شب های  و  سونوگرافی  مختلف،  آزمایشات  مانند  دیگر  جانبی  خدمات 
بستری در بخش هایی مانند آی. سی. یو و بخش جنرال و غیره را طی فرآیند 
درمان خود از بیمارستان دریافت کرده است؛ هر کدام از این خدمات طبق 
تعریف در کتاب ارزش های نسبی دارای K مشخصی هستند که با توجه به 
مبلغ هر K که سالانه اعلام می شود، کل خدمات درمانی برای یک بیمار 

محاسبه و در صورتحساب ذکر می شود.
بر این مبنا در اواخر هر سال، تعیین قیمت واقعی تعرفه پزشکی برای سال 
پیش  بطوری که چندی  می شود  تبدیل  این صنف  اصلی  دغدغه  به  آینده 
محمد رییس زاده رئیس کل سازمان نظام پزشکی با اشاره به تبعات عدم 
همخوانی تعرفه های پزشکی با هزینه ها، در عین حال از بلاتکلیفی وضعیت 
تعرفه های ۱۴۰۳ باوجود ارسال لایحه بودجه سال آینده به مجلس انتقاد کرد 
و پاسخ شورای عالی بیمه سلامت در زمینه برگزار نشدن جلسات در این 

زمینه را خواستار شد.
وی تاکید کرد: در راستای دفاع از حقوق مردم و جلوگیری از افزایش سهم 
پرداخت از جیب بیماران و نیز امکان تداوم ارائه خدمات مطلوب سلامت 
خدمات  تعرفه  سلامت  بیمه  شورایعالی  می بایست  پزشکی  جامعه  توسط 
بهداشتی، درمانی و دارویی سال ۱۴۰۳ را بر اساس قیمت تمام شده تعیین 
کند و سپس وزارت بهداشت و سازمان برنامه و بودجه برای تصویب آن 

در هیات دولت قبل از پایان سال جاری اقدام نمایند.
رییس زاده با تاکید بر اینکه باید تعرفه های خدمات سلامت در سال ۱۴۰۲ 
مصوب  تعرفه  که  موضوع  این  به  می شد،  تورم ترمیم  نرخ  به  توجه  با  نیز 
برنامه و  برای ۱۴۰۲ توسط مسئولان وقت سازمان  بیمه سلامت  شورایعالی 

بودجه ۱۵ درصد کاهش یافته بود، انتقاد داشت.
یادآور شد که کتاب  نکته را هم  این  نظام پزشکی کشور  رئیس سازمان 
ارزش نسبی خدمات سلامت مربوط به ۱۵ سال است که هنوز مبنای تعرفه 
از  این مدت خدمات جدیدی  در  است در حالی که  نظام سلامت  گذاری 
سوی مراکز درمانی به بیماران ارائه می شود که در کتاب فعلی وجود ندارد.
البته باید گفت که وزارت بهداشت نیز واقعی نبودن تعرفه های پزشکی را 
قبول دارد اما معتقد است این مشکل از ضعف صنعت بیمه های درمانی ناشی 
می شود نه از این وزارتخانه؛ در این ارتباط سعید کریمی معاون درمان وزیر 
بهداشت با انتقاد از ناکارآمدی بیمه ها، گفته است: این ناکارآمدی به حوزه 
با  امیدواریم در سال آینده  بهداشت و درمان کشور آسیب جدی می زند، 

واقعی دیدن تعرفه ها، عقب ماندگی های گذشته جبران شود.
به گفته کریمی، بیمه ها طی سالیان گذشته با فشارهای وارده اجازه واقعی 
پزشک  ویزیت  که  رسیدیم  جایی  به  اکنون  و  ندادند  را  تعرفه ها  شدن 
متخصص در بیمارستان دولتی به ۳۷ هزار تومان رسیده و از این میزان ۷۰ 
درصد به پزشک داده می شود و مالیات آن هم کسر می شود، یعنی حدود ۲۲ 

هزار تومان آن هم با تأخیر بیمه ها، به پزشک داده می شود.
یکی از مشکلات نظام سلامت در حوزه تعرفه گذاری، تاخیری است که 
بیمه های درمان در پرداخت مطالبات مراکز درمانی و بیمارستانی دارند که 
موجب انباشت بدهی های آنان به این مراکز شده و خدمت رسانی به بیماران 
زمینه  این  در  بهداشت  وزیر  درمان  معاون  می کند؛  اختلال  دستخوش  را 
می گوید: بر اساس قانون، بیمه ها باید ۶۰ درصد مطالبات مراکز درمانی را 
در یک ماه و تمام مبلغ را در سه ماه تسویه کنند اما در شرایط کنونی به 

طور متوسط ۷ ماه در پرداخت بدهی ها تأخیر دارند.
شورای  داد:  توضیح  پزشکی  تعرفه های  نشدن  واقعی  علت  درباره  کریمی 
یابد؛ در واقع  افزایش  بیمه اجازه نمی دهد تعرفه ها به صورت واقعی  عالی 
را  قیمت ها  شدن  واقعی  اجازه  باشد،  قیمت  کننده  تعیین  خریدار  وقتی 
نمی دهد و ارزان تر قیمت گذاری می کند زیرا خودش باید پول را پرداخت 

کند و این اقدام تعارض منافع واقعی است.

چالش ناترازی انباشته شده بیمه بر نظام سلامت

بانک مرکزی می گوید که تاکنون ۵.۴ میلیارد دلار برای حوزه خودرو 
به وزارت صمت ارز تخصیص داده اما آمار گمرک نشان می دهد که کمی 

بیش از ۸۶ میلیون دلار صرف واردات خودرو شده است.
تنها  و  می گذرد  واردات خودرو  آزادسازی  از  ماه   ۱۶  - مهر  خبرگزاری 
دستگاه   ۳۸۶ و  هزار   ۴ ترخیص  شده  حاصل  ماه ها  این  طی  که  نتیجه ای 
دولتمردان  از  برخی  و  این خبر کارشناسان  به  واکنش  در  است؛  خودرو 
تاکید می کردند که احتمالًا به دلیل مشکلات ارزی، فرایند واردات خودرو 
به کندی انجام می شود. تا اینکه محمدرضا فرزین رئیس کل بانک مرکزی 
در جلسه مجلس شورای اسلامی آب پاکی را روی دست این افراد ریخت 

و اعلام کرد که ارز مورد نیاز را به وزارت صمت تخصیص داده است.
آنطور که فرزین گفته است »۳۱ میلیارد و ۴۰۲ میلیون دلار ارز به وزارت 
برای مصارف  باید  این وزارت صمت است که  یافته و  صمت تخصیص 
خود اولویت بندی داشته باشد. به حوزه خودرو و قطعات پنج میلیارد و ۴۰۶ 
میلیون دلار تاکنون ارز تخصیص داده شده که نسبت به سال گذشته هشت 

درصد افزایش یافته است.«
بر  جلسه  این  در  نیز  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس  قالیباف  محمدباقر 
بانک  در  »دوستان  که  کرد  اعلام  و  گذاشت  صحه  فرزین  صحبت های 
مرکزی می گویند سهم ارز مربوط به خودرو را در اختیار صنایع گذاشته اند؛ 

پس دیگر اولویت بندی با وزیر صمت است.«
تاکید  اعلام و وزیر صمت هم  را  میلیارد دلار   ۵.۴ رقم  در حالی  فرزین 
کرده که »تاکنون به هر میزانی که ارز به ما تخصیص داده شد، خودروی 
مربوطه وارد کردیم« که بررسی آمار گمرک از واردات خودرو حکایت 
از آن دارد که ارزش خودروهای وارد شده به کشور ۸۶ میلیون و۴۷۸ هزار 
دلار بوده است این درحالیست که طبق آیین نامه واردات خودرو، سالانه 
بنابراین  کند  پیدا  اختصاص  خودرو  واردات  برای  یورو  یک میلیارد  باید 
تاکنون تقریباً ۱.۵ درصد از ارز پیش بینی شده به حوزه خودرو اختصاص 

یافته است.
ارز واردات خودرو کجاست؟

نکته قابل توجه آنکه از یک میلیارد یورو ارز مخصوص واردات خودرو 
تاکنون ۱.۵ درصد تخصیص یافته است بنابراین وزارت صمت باید پاسخ 

دهد با ارزهایی که از بانک مرکزی گرفته چه کرده است؟
اگر کمی عمیق تر به ماجرا نگاه کنیم متوجه می شویم که وزارت صمت 
که در ظاهر موافق واردات و در باطن مخالف واردات است، بخش اعظمی 
از ارز مدنظر را به توسعه خودروهای مونتاژی اختصاص داده است چراکه 
طبق آمار وزارت صمت به طور میانگین برای مونتاژ هر دستگاه ۱۴ هزار 
در  خودرو  انواع  تولید  نیز  امسال  ماهه   ۹ طی  و  است  نیاز  دلار   ۵۰۰ و 
بخش خصوصی افزایش ۶۹ درصدی یافته و از آن طرف آمار گمرک نیز 
قلم عمده کالاهای وارداتی، قطعات منفصله  بین ۱۰  نشان می دهد که در 
اتومبیل های سواری حضور فعال دارند. بنابراین می توان گفت ارز واردات 
در اختیار مونتاژکاران قرار داده شده است. این آمار زمانی جالب تر می شود 
که بدانیم طی ۹ ماهه امسال سهم خودروهای مونتاژی از بازار خودروی 

کشور به ۲۲.۵ درصد رسیده است.
ارز برای مونتاژ هست برای واردات نیست!

روند  بودن  کند  برای  که  بهانه ای  تنها  امروز  تا  شد  اشاره  که  همانطور 
واردات خودرو مطرح می شد پیچ های ارزی بود. بهانه ای که از سوی فرزین 
تکذیب و مشخص شد که وزارت صمت از ابتدای سال بیش از ۳۱ میلیارد 
دلار ارز گرفته و ارز تخصیص یافته به حوزه خودرو نیز ۵.۴ میلیارد دلار 
از کشورهایی  به جای واردات خودروی کامل  بوده است.وزارت صمت 
نقش  دارد و هم  بازار  بیشتری در  ژاپن و کره که هم مشتریان  همچون 
موثرتری در تعدیل قیمت ها در بازار آزاد بازی می کند ارز را به مونتاژ 
خودروهای چینی اختصاص می دهد که هم از نظر کیفیت جای ابهام دارند 

و هم قطعاتشان در بازار گران و کمیاب شده است.
علیرضا نیک آیین، رئیس اتحادیه تعمیرکاران خودرو تهران در این رابطه 
بازار کم  بود که »قطعات خودروهای نسل جدید چینی در  به مهر گفته 
است و به همین دلیل نیز قیمت این قطعات به صورت کاذب بالا رفته است 

بنابراین مالکین خودرو دچار سردرگمی شده اند.«
این وضعیت درحالیست که طی سال جاری و در حالی که تنها اخبار و 
وعده و وعیدهای مسئولان صنعتی از واردات خودرو منتشر می شد و عملًا 
خبری از وارداتی ها نبود، هیجان ورود خودروهای وارداتی بازار خودرو را 
در آرامش نگه داشت اما وزارت صمت ترجیح داد که قیمت ها در بازار 
اینکه واردات به صورت  با همین گفتاردرمانی های موقتی تعدیل شود تا 
واقعی انجام و قیمت های فضایی غیرواقعی فعلی نیز به تبعیت از آن کاهش 

یابد.
تمایلی برای واردات نیست

علاوه بر مسائل مذکور، برخورد وزارت صمت با خودروهای مونتاژی و 
انبوه  این وزارتخانه بر واردات  تأیید دیگری بر عدم تمایل  وارداتی مهر 
مخبر  به  نامه ای  در  وزیر صمت  علی آبادی  ماه  دی  سوم  می زند؛  خودرو 
معاون اول رییس جمهور خواستار تخصیص ارز نیمایی به مونتاژکاران شد.
در نامه علی آبادی آمده بود که »همانگونه که مستحضرید قیمت گذاری 
خودروهای مونتاژی بر اساس قیمت ارز حاصل از صادرات اشخاص تعیین 
گردیده است. لیکن در حال حاضر به دلیل محدودیت های مربوط به ارز 
یاد شده در نظر است تا تأمین ارز آنها از محل سامانه نیما صورت پذیرد. با 
توجه به وجود مابه التفاوت بین قیمت ارز حاصل از صادرات و ارز سامانه 
از  مذکور  مابه التفاوت  اخذ  موضوع  فرمایید  دستور  است  خواهشمند  نیما 

خودروسازان مونتاژی در دستور ستاد تنظیم بازار قرار گیرد.«
همین نامه علی آبادی بیانگر این است که وزارت صمت اگر بخواهد حتی 
برای حوزه خودرو تسهیل  نیمایی می تواند مسیر را  ارزهای  از  استفاده  با 
کند اما با توجه به فرایند کند واردات خودرو و حساب کردن خودروهای 
روی کشتی و ثبت سفارشی ها در آمار واردات خودرو، به نظر می رسد این 
وزارتخانه تمایلی به انجام واردات انبوه ندارد و می خواهد با دادن آمارهای 

این چنینی از زیر بار واردات خودرو شانه خالی کند.
البته مشکل فقط در وزارت صمت نیست بلکه بررسی اظهارات متولیان 

۵.۴ میلیارد دلار یا ۸۶ میلیون دلار؟

*بانک مرکزی می گوید که تاکنون ۵.۴ میلیارد دلار برای حوزه خودرو به وزارت صمت ارز تخصیص داده 

اما آمار گمرک نشان می دهد که کمی بیش از ۸۶ میلیون دلار صرف واردات خودرو شده است.

*وزارت صمت به جای واردات خودروی کامل از کشورهایی همچون ژاپن و کره که هم مشتریان بیشتری در بازار 

دارد و هم نقش موثرتری در تعدیل قیمت ها در بازار آزاد بازی می کند ارز را به مونتاژ خودروهای» چینی «

اختصاص می دهد که هم از نظر کیفیت جای ابهام دارند و هم قطعاتشان در بازار گران و کمیاب شده است.
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